
آخرين خبرها از هويت سازه مكشوفه در منطقه ثامن  كشف شواهد عصر آهن در بيرجند
  

قدس  مدير پايگاه ميراث فرهنگى بافت 
تاريخــى پيرامــون حرم مطهــر رضوى در 
خصوص اقدامات انجام شده براى شناسايى 
اثر جديد كشــف شــده در منطقه ثامن به 
قدس گفت: طبق برنامه امــروز (ديروز) به 

اتفاق باستان شناسان معاونت...
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تپه تاريخى در بيرجند شناسايى شد.
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مسئولان براى پروژه 
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نياز 200 ميلياردى 
براى بستن پرونده 
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هر منطقه شده و اين تحرك به نوبه خود باعث توسعه و بهبود 
اقتصادى مى شود. راه سالم نيز از نعمت هاى مهمى است كه 
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.......صفحه 2 

دبير نهمين جشنواره عمار 
خراسان رضوى 

در گفت و گو با قدس:

روزانه
6000 نفر 
فيلم هاى 

عمار را 
مى بينند

قدس   ايــن روزها حــال و هواى شــهرمان 
با برگزارى جشــنواره فيلم عمارمتفاوت اســت. 
جشــنواره اى كه مردمى بودن آن بيش از هرچيز 
اولويت دست اندركاران است.دبير نهمين جشنواره 

فيلم عماردر استان خراسان رضوى...



دبير نهمين جشنواره عمار خراسان رضوى در گفت و گو با قدس:

روزانه 6000 نفر فيلم هاى  عمار را مى بينند
�و��ون

ســرورهاديان  اين روزها حــال و هواى 
شهرمان با برگزارى جشنواره فيلم عمارمتفاوت 
است. جشنواره اى كه مردمى بودن آن بيش از 

هرچيز اولويت دست اندركاران است.
دبير نهمين جشــنواره فيلم عماردر اســتان 
خراســان رضوى در گفت و گو با خبرنگار ما 
از ويژگى اين جشنواره و تفاوت آن با سنوات 
گذشــته مى گويد و مى افزايد: امســال براى 
نخســتين بار علاوه براكران مركزى فيلم در 
جشنواره عمار استفاده از ظرفيت هاى مردمى 

در اولويت قراردارد.
ســيد ســجاد جلينى مى افزايد: در اين دوره 
همه تلاش مان را براى استفاده از ظرفيت هاى 
مردمى در دستوركار قرار داده ايم و از اين رو در 
حد توان سعى كرديم درهر محله اكران فيلم ها 

را داشته باشيم.

  حضور 60 مسجد در نقاط مختلف 
وى در ادامه تصريح مى كند: اين كاررابا ظرفيت 
مساجد آغاز كرديم و ازاين رو با هيئت امناى 
مســاجد در يك نشست،موضوع مطرح شد و 
بيش از 60 مســجد در نقاط مختلف شهر در 

اين كار حضورخود را اعلام كردند.
جلينى خاطرنشــان مى ســازد:50 مســجد 
همزمان با 9 دى ماه اين جشنواره را با اكران 
فيلم در مســاجد آغاز كردند و بقيه آن ها به 
اقتضاى شرايطشان زودتركار را آغاز و تعدادى 

هم از شب گذشته به اين جمع پيوستند.
دبيرنهمين جشــنواره فيلم عمار دراســتان 
خراســان رضوى با اشــاره به ايــن نكته كه 
فيلم هايى با داستان هاى جذاب و عمومى تر به 
عنوان محور قرارداده  شده اند، توضيح مى دهد: 
اين فيلم ها را به مساجد پيشنهاد و ارائه داديم.

  يك پك 120 تايى 
همچنين يك بســته كامل، شامل 120 فيلم 
داستانى و مستند، نماهنگ، انيميشن و موشن 
گرافى انتخاب شده است كه مسئولان مساجد 
براساس ذائقه و تعداد مخاطب آن ها مى توانند، 
بــراى مخاطبان خود آن را انتخــاب و اكران 

كنند.

  هر محله يك دبير جشنواره 
جلينى تأكيد مى كند: درواقع هرمسئول مسجد 
به نوعى دبير جشنواره عمار است كه با استفاده 
از ظرفيت هاى محله مى تواند از انتخاب فيلم 

و برنامه ريزى براى برگزارى بهتر اين جشنواره 
كمك كنــد وهمچنين مراســم افتتاحيه و 
اختتاميه نيز برگزار و براســاس بضاعت هاى 
هر مسجد به مســئولان آن واگذارشده است 
تا جايى كه برخى مساجد در افتتاحيه حضور 

مسئولان رانيزداشته اند.

  اجراهاى تك 
وى همچنين به همكارى خوب 
برخى مســاجد و محله ها اشاره 
مى كند و مى افزايد: اين درحالى 
برظرفيت  عــلاوه  كــه  اســت 
مسجد، برخى از محله ها از ساير 
ظرفيت هاى محله مانند مدارس 
و پايگاه ها و مهدكودك ها استفاده 
كرده اند كه حتى گاه به تك اجرا 
منتهى شده است كه قابل تقدير 

است.

 جشنواره براى مردم و با حضور مردم 
وى همچنين از حضور 70 تا 100 نفر در هر 
اكران خبر مى دهد و بيان مى دارد: خوشبختانه 
هر روز بيش از 6000 نفر فيلم هاى جشنواره 

عمار را مى بينند. 
جلينى اظهار مى دارد: هدف از جشنواره عمار 
اكران فيلم براى مردم است و به اعتقاد من بايد 
اين جشنواره كه متعلق به مردم است با حضور 

مردمى همراه باشد.
دبير نهمين جشــنواره فيلم عمار خراســان 
رضوى اظهار مى دارد: اين رقم اكران و مخاطب 
در اين جشنواره بســيار قابل تأمل است و به 

دنبال اكران مردمى گسترده تر و نظام مندترى 
براى اين جشنواره هستيم. تا مردم بيشتر پاى 
كار باشــند و خدا را شاكريم كه اين اتفاق در 

مشهد رخ داده است.
وى در ادامه اذعان مــى دارد: به اعتقاد من با 
توجه به بضاعت هاى شهرمان مى توان جشنواره 

مردمى خوبى را شاهد باشيم.

 جشنواره مركزى در سينما هويزه 
سيد ســجاد جلينى درباره اكران مركزى اين 
جشــنواره نيز مى گويد: اكــران مركزى اين 
فيلم ها با همكارى حوزه هنرى خراسان رضوى 
در سينما هويزه مشــهد برگزار مى شود و هر 
شب تعدادى از فيلم ها، مستندها، نماهنگ هاى 

خاص و ويژه تر اكران مى شود.
وى درخصوص حضور هنرمندان مشــهدى 
در اين جشــنواره نيز بيان مى دارد: با توجه به 
حضور فيلمسازان شهرمان در مشهد و ساخت 
فيلم و شــركت در جشــنواره فيلم عمار، از 
مجموعه عوامل فيلم نيز دعوت شده است كه 
در اكران آن فيلم، حضور عوامل فيلم را نيز در 

برنامه داشته باشيم. 
شايان ذكر است اين جشنواره از 9 الى 14 دى 

ماه در مشهد در حال برگزارى است.

در حوالى امروز2

مديركل اوقاف و امور خيريه خراسان شمالى:
  340 موقوفه سنددار شد 

بجنورد- خبرنگار قدس: مديركل اوقــاف و امور خيريه 
خراسان شمالى اظهار داشت: با سنددار كردن 340 موقوفه، 
موقوفات داراى ســند استان به سه هزار و 560 مورد افزايش 
يافت.حجت الاسلام عظيم آسوده اظهار داشت: از مجموع 11 
هزار و 492 رقبه اســتان نيز 6 هــزار و 350 رقبه هم اينك 
داراى سند هستند.وى گفت: از موقوفات باقى مانده تعدادى 
به دليل اينكه جزو اموال غيرمنقول هستند قابليت اخذ سند 
را ندارند.وى با اشاره به اينكه اخذ سند براى موقوفات در چند 
سال اخير به صورت جدى در حال انجام است، اظهار داشت: 
با وجود اين، ادارات ثبت اســناد با توجه به حجم كارى فقط 
به ترتيب اولويت هر سال امكان صدور سند براى تعدادى از 
موقوفات را دارند.مديركل اوقاف و امور خيريه خراسان شمالى 
يادآور شد: بر اساس سهميه تعيين شده توسط سازمان اوقاف 
و امور خيريه، امســال بايد 3000 موقوفه استان داراى سند 
شــود.وى افزود: با وجود اين، با توجه به اينكه سنددار كردن 
اين موقوفات زمانبر است و بايد در نوبت اجرا در سازمان ثبت 

اسناد قرار گيرد شايد به سهميه مورد نظر نرسيم.
حجت الاســلام آسوده گفت: بر اساس برنامه سازمان اوقاف، 
ســنددار كردن تمامى موقوفات و رقبات بايد در 2 تا 3 سال 
آينده عملى شود.استان خراسان شمالى داراى 5 هزار و 587 
موقوفه و 11 هزار و 492 رقبه است.از مجموع موقوفات استان 

39 موقوفه در سال جديد به ثبت رسيده است.

  تشرف 500 هزار زائر به بقعه امامزاده 
سيد حمزه كاشمر

قدس: از ابتداى سال جارى تاكنون 500 هزار زائر ازسراسر 
كشور به بقعه متبركه امامزاده سيدحمزه(ع) شهرستان كاشمر 
مشرف شدند.محمد رضا على نيا، مدير اجرايى بقعه متبركه 
امامزاده سيد حمزه(ع) كاشمر، گفت:زائران اين بارگاه مطهر 
از برنامه هايى همچون سخنرانى، اقامه نماز جماعت، اهداى 
بسته فرهنگى و متبرك، خدمات رفاهى و بهداشتى از جمله 
اسكان، چادر مسافرتى و... بهره مند مى شوند. وى ادامه داد: از 
ابتداى سال جارى تاكنون 95 زوج جوان مراسم عقد خود را 

در جوار بارگاه اين امامزاده به ثبت رسانده اند.

 معابر دوطرف بازار رضا  
پياده محور مى شود 

قدس: رئيس كميســيون عمران و شهرسازى شوراى شهر 
مشهد گفت: مطالعات امكان سنجى به منظور پياده مدار كردن 
برخى از معابر شــهر انجام شده كه از جمله آن ها مى توان به 
معابر موجود در دو طرف بازار رضا(ع) اشــاره كرد. مهدى نيا 
اظهاركرد: براساس مطالعاتى كه توسط پژوهشگران انجام شده، 
يكى از دغدغه مندى هاى ساكنان كلانشهرها، بويژه شهر مشهد 
مربوط به ترافيك است، چراكه به صورت روزمره با آن در ارتباط 
هستند و با مشكلات ناشى از آن دست و پنجه نرم مى كنند.وى 
افزود: اگر گام هاى مثبتى بتوانيم در حوزه ترافيك برداريم، بدون 
شك پاسخ هاى زودهنگامى از سوى مردم دريافت خواهيم كرد.
وى با تأكيد بر اينكه رويكردهاى جديد حوزه ترافيك بيشتر 
بر حول ايمنى، انسان محورى و پياده محورى مى چرخد، گفت: 
پياده مدارى متأســفانه در حوزه آكادميك و دانشگاهى مورد 
توجه قرار گرفته است و در حوزه اجرا نمودهاى آن را مشاهده 
نمى كنيم.مهدى نيا خاطرنشان كرد: نگاه پياده محور بدون شك 
در آينده غالب مى شود و معضلات ترافيكى و آلودگى هوا سبب 
تأكيد بر اهميت اين مهم خواهد شد.وى از آمادگى و رويكرد 
حمايتى شوراى شهر مشهد به منظور پياده مدار كردن معابر 
شــهرى خبرداد و گفت: طرح پياده محور كردن خيابان هاى 
دوطرف بازار رضا(ع) با حمايت اعضاى شــوراى شــهر همراه 
خواهد بود و با ارائه طرح، بودجه مورد نياز براى اجراى آن در 

سال 98 پيش بينى مى شود.

يك مسئول عنوان كرد
  احتمال انفجارخودروهاى گازسوز 

در خراسان رضوى

مشــهد مهر: احتمال انفجار مخازن گاز خودرو هاى گازسوز 
كارگاهى در خراســان رضــوى وجود دارد.ســيد محمد رضا 
رضوى راد اظهار كرد:در يك ماه گذشته 5 حادثه انفجار مخازن 
«ســى ان جى» در كشور باعث كشته و زخمى شدن عده اى از 
هموطنان شده كه اين حوادث نتيجه دستكارى مخازن و فرسوده 
شــدن آن ها بوده است.وى افزود: در حالى كه راهكار جلوگيرى 
از اين قبيل حوادث بازرســى وآزمون مخزن خودروهاست كه 
متأسفانه در خراسان رضوى به دليل به رسميت شناخته نشدن 
خودروهاى دوگانه سوز كارگاهى از ســوى اداره كل استاندارد 
خراســان رضوى مراكز بازرســى از تســت مخازن خوددارى 
مى كنند.رئيس هيئت مديره انجمن صنفى كارفرمايى جايگاه هاى 
«ســى ان جى» خراسان رضوى ادامه داد: اين در حالى است كه 
جايگاه هاى عرضه كننده گاز موظف به ارائه خدمات به اين نوع 
خودروها هستند و اين تناقض آشكار تهديدى براى جايگاه داران 
و مالكان اســت.وى تصريح كرد: هم اكنــون 26 مركز آزمون 
مخازن با مجوز اداره كل اســتاندارد در اســتان راه اندازى شده 
اســت كه ظرفيت تست بيش از 30 هزار مخزن در ماه را دارند.

معاون مشاركت هاى مردمى كميته امداد 
خراسان رضوى خبر داد 

  جذب 20 ميليارد تومان زكات 

قدس: معاون مشــاركت هاى مردمى كميته امداد خراسان 
رضوى گفت: مؤديان نيكوكار و مقيد به پرداخت زكات در 9 
ماه امسال بيش از 20 ميليارد تومان زكات واجب و مستحب 

خود را به كميته امداد اختصاص دادند.
دانشور اظهار داشــت: برنامه عملياتى 9 ماهه براى جذب 
16 ميليارد و 500 ميليون تومان زكات واجب و مستحبى 
برنامه ريزى شــده بود كه خوشــبختانه ايــن امر با تحقق 
126درصد رشد به بيش از 20 ميليارد و 736 ميليون تومان 
رسيد.وى از رشد 21 درصدى جذب زكات در 9 ماه امسال 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته خبر داد و بيان كرد: 
نيكوكاران در 9 ماه سال گذشته بيش از 17 ميليارد و 200 
ميليــون تومان به كميته امداد در جهت اداى فريضه الهى 

زكات پرداخت كردند.
دانشوراظهار كرد: حدود 10 ميليارد و 500 ميليون تومان 
زكات در بخش مستحب، بيش از 2 ميليارد و 852 ميليون 
تومان در بخش واجــب و 7 ميليارد و 388 ميليون تومان 
در قالب كفاره و فطريه به كميته امداد پرداخت شده است.

معاون مشاركت هاى مردمى كميته امداد خراسان رضوى با 
اعلام اينكه براى توسعه و فراگيرى هر چه بيشتر اين فريضه 
الهى هنوز جاى كار وجود دارد افزود: در خراســان رضوى 
بيش از 11 هزار ميليارد توليد ناخالص كشاورزى وجود دارد 
كه فقط 17صدم درصد آن ســهم زكات پرداخت شده به 
كميته امداد است درحالى كه محرومين ونيازمندان زيادى 
تحت حمايت اين نهاد هســتند و از طرف ديگر مراجعات 
كميته امداد اســتان نسبت به ساير مراكزى كه جمع آورى 

زكات دارند بيشتر است.
دانشــور گفت: درحال حاضركميته امداد زكات جمع آورى 
شده در هر منطقه و روستا را با اولويت محرومان ونيازمندان 
در همــان منطقه و محل براى درمان، مســكن، جهيزيه، 

معيشت واشتغال هزينه مى كند.
شايسته ذكر اســت: نيكوكاران علاوه بر پرداخت زكات به 
روحانيون و يا رابطان كميته امداد در اين بخش مى توانند 
با شــماره گيرى كد # 051 * 8877 * با استفاده از تلفن 
همراه خود به پرداخت الكترونيكى وجوه نقدى زكات اقدام 

كنند.

  مديركل امور اتباع و مهاجران خارجى 
استان منصوب شد

قدس: طى حكمى از ســوى سرپرست استاندارى خراسان 
رضوى، مدير كل امور اتباع و مهاجران خارجى اســتاندارى 

منصوب شد. 
قربان ميرزايى در حكمى سيد على قاسمى را به سمت مدير 

كل امور اتباع و مهاجران خارجى استاندارى منصوب كرد.

رئيس اتاق تعاون خراسان رضوى:
  شرايط براى متقاضيان واحدهاى 

مسكن مهر بايد تسهيل شود

ايرنا: رئيس اتاق تعاون خراســان رضوى خواستار تسهيل 
شــرايط براى متقاضيان واحدهاى باقيمانده مســكن مهر 
مرتبط با تعاونى ها در اين استان شد.سيد حسين مجتبوى 
گفت: از مجموع واحدهاى مسكن مهر خراسان رضوى كه 
در قالب تعاونى ساخته شــده اند 70 درصد به بهره بردارى 
رسيده و بقيه آن ها به تعداد 7 هزار و 892 واحد نيمه تمام 
مانده اســت.وى افزود: نخستين دليل عدم اتمام واحدهاى 
مسكن مهر اين اســتان، جانمايى نامناسب آن هاست، زيرا 
زمين هايى كه براى ساخت مسكن در اختيار تعاونى ها قرار 
گرفت، آماده ســازى نشده بود و آماده ســازى آن از نظر 
تعيين مالكيت 2 سال به طول انجاميد.وى اظهار داشت: از 
سوى ديگر برخى بانك ها در پرداخت تسهيلات مسكن مهر 
تعلل كردند و برخى از آن ها پرداخت تســهيلات را منوط 
به اتمام فونداسيون يا شــروط ديگرى نمودند كه اين امر 
باعث طولانى شدن مدت ساخت اين واحدها شد.مجتبوى 
گفت: تورم نيز باعث شــد با توجه بــه افزايش هزينه ها و 
طولانى شدن مدت گرفتن زمين براى ساخت،سهم آورده 
متقاضيــان افزايش پيدا كند؛ لذا تأمين آن توســط برخى 

متقاضيان امكان پذير نبود.
وى افزود: هرچند ميزان تسهيلات بانكى نيز متناسب با تورم 
از 150 ميليون ريــال به 400 ميليون ريال افزايش يافت، 
اما در مجموع هزينه تمام شده ساخت واحد مسكونى مهر 
بيش از توان متقاضيان بود.وى اظهار داشت: ركود مسكن و 
افزايش قيمت مصالح ساختمانى و هزينه هاى ساخت باعث 
شــد متقاضيان ساخت واحدها را مقرون به صرفه ندانند و 

تقاضاى استرداد پول خود را از تعاونى ها نمودند.
مجتبوى گفت: هرچند كه قيمت تمام شده هر واحد توسط 
تعاونى هاى مسكن مهر كه موفق به اتمام ساخت واحدهاى 
مسكونى شدند، كمتر از قيمت تمام شده ساخت واحدهاى 
مســكن مهر توسط انبوه سازان شــد، با اين حال ساخت 
تعدادى از واحدهاى مســكن مهر تحــت تعهد تعاونى ها 
به صورت نيمه تمام باقــى مانده و برخى واحد ها نيز فاقد 

متقاضى است.
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هاشــم رسائى فر   مدير پايگاه ميراث فرهنگى بافت تاريخى پيرامون حرم مطهر 
رضوى در خصوص اقدامات انجام شده براى شناسايى اثر جديد كشف شده در منطقه 
ثامن به قدس گفت: طبق برنامه امروز (ديروز) به اتفاق باستان شناسان معاونت ميراث 
اداره كل گردشگرى و ميراث فرهنگى از محل بازديدى انجام شد كه نتيجه اين بازديد به 
بررسى بيشتر منوط شد، چرا كه ممكن است اين اثر از دوره هاى مختلف باشد؛ بنابراين 

اظهار نظر نهايى زمان بر است.
وفا ثابتى در واكنش به اين مطلب كه با اين شرايط، تاريخى بودن اثر كشف شده قطعى 
است و فقط بايد منتظر تعيين قدمت آن بود، اظهار داشت: همان طور كه عنوان كردم 
همه چيز منوط به بررسى بيشتر است؛ اما آنچه كه مسلم است به لحاظ اندازه و ابعاد 
اثرى كه كشف شده است سفال ها، آجرها و غيره مى بايست قدمت اين اثر معلوم شود 

كه براى اين موضوع منتظر گزارش باستان شناسان هستيم. 
در همين زمينه مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى خراسان رضوى 
گفت: هويت تاريخى ســازه اى كه دهم دى در منطقه ثامن مشهد كشف شد از سوى 

كارشناسان در حال بررسى است.
ابوالفضل مكرمى فر افزود: اين ســازه كه در بررسى هاى اوليه پوسته گنبدى شكلى از 
يك خانه، آب انبار يا حوض انبار است در جريان حفارى شبكه فاضلاب در منطقه ثامن 

شهردارى مشهد نمايان شد.
وى به بازديدهاى اوليه كارشناســان و يگان حفاظت ميراث فرهنگى از اين سازه اشاره 
و بيان كرد: بررسى هاى دقيق تر سازه مدفون با نقشه بردارى و مستندسازى به صورت 
دقيق و علمى انجام مى شــود.مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشگرى 

خراســان رضوى به طاق و سقف قوسى شكل اين بنا اشــاره و بيان كرد: ارائه هرگونه 
اطلاعات بيشتر در مورد آن نيازمند بررسى دقيق تر و مستندات است.

وى ادامه داد: هم اكنون اجراى پروژه فاضلاب در اين محدوده متوقف شده و هماهنگى 
براى انجام نقشه بردارى كارشناسى صورت گرفته است.

قدس   مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشــگرى خراسان رضوى 
گفت: اتفاقات و رخدادهاى زيادى در مســير جاده ابريشــم وجود داشــته كه در 
شــاهنامه حكيم ابوالقاسم فردوســى به آن اشاره شده اســت، آمادگى داريم كه 

مسيرهاى مرتبط جاده ابريشم با شاهنامه را ثبت ملى و جهانى كنيم.
ابوالفضل مكرمى فر در نشست خبرى نمايندگان شوراى سياست گذارى همايش 
بين المللى شاهنامه در گذرگاه جاده ابريشم با بيان اين كه شروع جاده ابريشم از 
ايران به سمت شرق و غرب بوده است، اظهاركرد: علاوه براين كه ايران يك محور 
ترانزيت بوده است ابريشم از ايران به كشورهاى شرقى و غربى صادر مى شده است.

وى يادآور شد: در روستايى به نام زيبد گناباد كه در شاهنامه از اين مكان نام برده 
شــده و نبرد11 رخ در اين روستا انجام شده است، در روز فردوسى مراسم آيينى 

برگزار شد و به نمادى هويتى براى مردم اين منطقه تبديل شده است.
مكرمى فر افزود: ثبت ملى و جهانى جاده ابريشــم مى تواند پيام صلح و دوســتى 

فرهنگ ايرانى – اسلامى و زبان و ادبيات فارسى را گسترش دهد.
وى با اشاره به ضرورت بهره گيرى از شاهنامه گفت: اگر بسيارى از كشورها كتابى 
مانند شــاهنامه و شخصيتى مانند فردوسى داشــتند صد ها فيلم و سريال مرتبط 
با آن مى ســاختند، اما متأســفانه ما اكنون دنبال سريال ها و شخصيت هايى مانند 
جومونگ هســتيم و از شاهنامه بهره نمى بريم.همچنين محمد جعفرياحقى استاد 
پيشكسوت ادبيات فارسى و شــاهنامه پژوه دانشگاه فردوسى مشهد و رئيس اين 
همايش گفت:مســير جاده ابريشــم را در نظر بگيريم كه شــرق و غرب علم را به 
يكديگر وصل مى كرد و شاهنامه يك نقشه اى دارد كه جاده ابريشم را در خود جاى 
داده اســت، شاهنامه شيرازه اى فرهنگى است كه مى تواند سرزمين هاى مختلف را 
به يكديگر متصل كند.وى تأكيد كرد: شاهنامه تلفيقى از خداباورى و مليت است، 
خرد و ارزش هاى اعتقادى درشــاهنامه موج مى زند و دوبال فرهنگى دينى و ملى 

وجــود دارد.همچنين قيامتى دبيرعلمى همايش بين المللى شــاهنامه در گذرگاه 
جاده ابريشــم گفت: جايگاه جهانى شــاهنامه، حكمت و اخلاق شاهنامه نيز مورد 
توجه بايد قرار گيرد و اين كه شــاهنامه براى مكارم اخلاق ســروده شده است و 

به زيستن را براى ما به يادگار گذاشته است.
وى بــا بيان اين كه شــاهنامه با نام خداوند خرد آغاز مى شــود و خرد و فرهنگ 
و دانايى، ســرآمد صلح و دوستى اســت، ادامه داد: هيچ كتابى به اندازه شاهنامه 
درمســير جاده ابريشم تأثير گذارنيست و اين روزها مسيرجاده ابريشم مورد توجه 

جهانيان قرار گرفته است.
در پايان اين نشست پوستر همايش رونمايى شد.

 آخرين خبرها از هويت سازه مكشوفه در منطقه ثامن 

در نشست خبرى شوراى سياست گذارى همايش شاهنامه در گذرگاه جاده ابريشم عنوان شد

كشور ما به جاى شاهنامه، جومونگ را تبليغ مى كند 

هرمسئول مسجد به نوعى دبير 
جشنواره عمار است كه با استفاده از 

ظرفيت هاى محله مى تواند از انتخاب 
فيلم و برنامه ريزى براى برگزارى 

بهتر اين جشنواره كمك كند

بــرش

هر
 ش

تو
: ف

س
عك



سوژه از شما / پيگيرى از ما

 قـدس ويـژه خـراسان
در راستاى رسالت مطبوعاتى 

وظيفه خود مى داند در 
جهت رفع مشكلات مردمى،  

سوژه هاى ارسالى از 
سوى خوانندگان  عزيز در 

حوزه هاى شهرى، اجتماعى، 
اقتصادى و ...  را پيگيرى و 

منعكس كند .
منتظر سوژه هاى شما از طريق 

سامانه پيامكى  هستيم.
لطفاً ابتداي پيام كلمه «سوژه» را قيد نماييد.
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مديركل اقتصادى استاندارى خراسان رضوى 

خبر داد
 توسعه پايانه مرزى دوغارون

در آينده نزديك

قدس: مديــر كل هماهنگى امور اقتصادى اســتاندارى 
خراســان رضوى گفت: به منظور بهبود زيرســاخت هاى 
پايانه مرزى دوغارون طرح توســعه و ساخت بخش هاى 
جديد به اين مجموعه طراحى شــده و اميد است بزودى 

اجرايى شود.
على رسوليان افزود: موضوع توسعه اين پايانه بين ادارات كل 
گمركات اســتان و راهدارى و حمل و نقل جاده اى توافق و 

تفاهم شده است.
وى عنوان كرد: بر اين اســاس، نخســتين گام در اين طرح 
توسعه، ساخت سالن مسافرى جديد و نيز سالن سى.آى.پى 
در حد و اندازه اين پايانه، متناسب با ظرفيت و نياز اين مرز و 

حجم تردد آن است.
وى اظهار كرد: طى اين توافق مقرر شــد كه زيرساخت هاى 
لازم در اختيار اداره كل راهدارى و حمل و نقل اســتان قرار 

بگيرد تا اين طرح را اجرايى كند.
به گفته وى، تأمين اعتبار مورد نياز براى اين طرح از ســوى 
اداره كل راهدارى و حمل و نقل جاده اى تأمين مى شود كه 
اميد است طى زمان دو ماهه تعيين شده اين منابع تأمين و 

كار آغاز شود.
رســوليان اظهار كرد: به طور ميانگين براى اجراى اين طرح 
200 ميليارد ريال اعتبار مورد نياز برآورد شده كه اميدواريم 

اين اعتبار به سرعت تأمين و كار اجرايى شود.

مديركل بهزيستى خراسان رضوى:
  اجراى قانون جامع حمايت ازمعلولان 

125 هزار ميليارد ريال اعتبار نياز دارد

مديركل بهزيستى خراســان رضوى گفت: اجراى 
قانون جامع حمايت از معلولان به 125 هزار ميليارد 
ريال اعتبار نياز دارد و سال 98 نخستين سالى است كه براى 

اجراى اين قانون، اعتبار تخصيص داده مى شود. 
حميدرضا پوريوسف در حاشــيه سفر خود به شهرستان 
خواف عنوان كرد: سال 98 نخستين سالى است كه براى 
اجراى قانون جامــع حمايت از معلولان، اعتبار تخصيص 
داده مى شــود؛ به اين منظور پيشــنهاد دولت، اختصاص 
1100 ميليارد تومان اســت، هرچند كــه اجراى قانون 
جامــع حمايت از معلــولان به 125 هــزار ميليارد ريال 

بودجه نياز دارد.
وى افزود: اميدواريم با همين اعتبارى كه در بودجه سال 
آتى پيش بينى شــده، بهزيســتى بتواند حق پرستارى و 
كمك هزينه شهريه دانشگاه معلولان و برخى موارد ديگر 

را پرداخت كند.
وى بيان كرد: 171 هزار خانوار شامل 470 هزار نفر تحت 
پوشش بهزيستى خراسان رضوى هستند كه از اين تعداد 

115 هزار نفر افراد معلول هستند.

  كاهشمصرف آب در خراسان رضوى 
ايرنا:  سرپرست شــركت آب و فاضلاب خراسان رضوى 
گفــت: ميزان مصرف آب شــرب مشــتركان بخش هاى 
مختلف در شهرهاى اين استان طى امسال تاكنون نسبت 

به مدت مشابه پارسال 12 درصد كاهش يافته است.
عباس مهرى علت اين كاهش را اجراى طرح هاى مديريت 
مصرف و توزيع آب و نيز بازســازى شبكه آبرسانى اعلام 

كرد.
وى افزود: متوســط مصرف آب شــرب هر مشــترك در 
بخش هاى خانگى، صنعت و خدمات در شهرهاى خراسان 
رضوى امســال طى اين مدت 14 مترمكعب و اين ميزان 

پارسال 16 مترمكعب بوده است.
سرپرســت شركت آب و فاضلاب خراســان رضوى ادامه 
داد: متوسط مصرف آب شرب هر مشترك خانگى نيز در 
خراســان رضوى در همين مدت از 13 مترمكعب به 12 
مترمكعب كاهش يافت كه نســبت به پارسال 7,7 درصد 

كمتر شده است.
وى گفــت: طى اين مدت افزون بر 78 ميليون مترمكعب 
آب در شــهرهاى اين اســتان مصرف شــد. همچنين با 
حفارى 16حلقه چــاه و تجهيز 11 حلقه چاه ديگر توان 
توليد آب شركت آبفاى خراسان رضوى 253 ليتر برثانيه 

افزايش يافت.

 بارش باران در 11 شهرستان 
خراسان رضوى 

قدس: رئيس مركــز پيش بينى اداره كل هواشناســى 
خراســان رضوى گفت: بارش هــاى رگبارى باران در 11 
شهرستان بيشتر در نواحى شــرقى و جنوبى اين استان 

گزارش شده است.
بــه گزارش قدس آنلايــن، يحيى قاينى پــور افزود: اين 
بارش ها از دوشــنبه شب تا روزگذشته در شهرستان هاى 
قوچان، نيشــابور، تربت حيدريه، كاشمر، گناباد، خواف، 
جغتاى، بردســكن، تايباد، بجستان و سبزوار اتفاق افتاده 
اســت. وى ادامه داد: بيشــترين بارش طى اين مدت در 

كاشمر به ميزان 2 ميليمتر ثبت شده است.

مديركل حفاظت محيط زيست:
 پلنگ بيمار پارك ملى تندوره 

سوء تغذيه شديد داشت

ايرنا: مديركل حفاظت محيط زيســت خراسان رضوى از 
وضعيت و روند مثبت درمانى پلنگ بيمار پارك ملى تندوره 

و انجام خدمات دامپزشكى براى اين حيوان خبر داد.
تورج همتى افزود: اين پلنگ ماده چهار ســاله اواخر هفته 
پيش با علايم بيمارى در دره چهل مير پارك ملى تندوره 
واقع در شــمال خراسان رضوى مشــاهده شد. بلافاصله با 
هماهنگى محيط بانان تندوره پس از چند ســاعت تلاش 
اين پلنگ زنده  گيرى و براى اقدامات تشخيصى و درمانى 

به مشهد منتقل شد.
وى به انجام مراحل درمــان اوليه اين حيوان در كلينيك 
دامپزشــكى مشــهد اشــاره و بيان كرد: بر اساس نظرات 
ســه جانبه كارشناســان حفاظت محيط زيست، اداره كل 
دامپزشكى و دانشگاه فردوسى اين پلنگ بيمار تحت نظارت 

تيم درمانى به باغ وحش وكيل آباد مشهد انتقال داده شد.
وى ادامــه داد: اقدامــات درمانى از جملــه نمونه بردارى، 
مانيتورينگ، نوار قلب، ســرم تراپى و تســت بيمارى هاى 
واگيــردار بلافاصله پس از بيهوشــى پلنگ صورت گرفت. 
همچنيــن با انتقال ايــن پلنگ به بخــش راديولوژى كار 
تصويربردارى تشخيص پزشكى و ديگر اقدامات لازم درمانى 

براى آن انجام شده است.
همتــى نتايج راديولوژى پلنگ بيمار را طبيعى ذكر و بيان 
كرد: با توجه به نتايج آزمايشات انجام شده، به دليل اينكه 
پلنگ بيمارى هاى عفونى و يا واگير نداشــت جهت ادامه 

درمان به باغ وحش وكيل آباد انتقال يافت.
وى گفت: بر اســاس نتايج آزمايشــات اوليه نوعى آلودگى 
انگلى و بنا بر علايم ظاهرى حيوان ســوء تغذيه شديد در 
اين پلنگ چهار ساله تشخيص داده؛ بنابراين سرم تراپى و 

تزريق دارو برايش تجويز و انجام شد.
او افزود: ادامه روند درمان مبتنى بر استفاده از دارو و تغذيه 
حيــوان مورد تأكيد و اجرا قرار دارد. از ابتداى هفته جارى 
تاكنون معاينات اندام هاى حركتى و حواس شامل بينايى، 
بويايى و شــنوايى، تست تهديد و واكنش تهديد و بررسى 

نوع قدم برداشتن پلنگ بيمار نيز مكرراً انجام شده است.
مديركل حفاظت محيط زيســت خراســان رضوى ادامه 
داد: هم اينك پلنگ وضعيت مطلوبى دارد و حس بويايى 
و شــنوايى او در وضعيت طبيعى اســت، اما حس بينايى 
همانند روزهاى گذشــته ضعيف به نظر مى رســد. ادامه 
درمان بر اســاس تشــخيص اوليه كلينيك دامپزشكى و 
نسخه دامپزشك معالج كلينيك و يافته هاى آزمايشگاهى 
با تزريق عضلانى داروهاى مرتبط با بيمارى انجام مى شود.
وى گفت: وضعيت كنونى پلنگ نشانگر اين است كه روند 
درمانى روزهاى گذشــته مثمر ثمر واقع شده و وضعيت 
حيوان نســبت به روزهــاى پيش از شــرايط پايدارترى 
برخوردار شــده اســت. طول درمان اين پلنگ ماده در 
باغ وحــش وكيل آبــاد براى مدت دو هفتــه پيش بينى 

مى شود.
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 استفاده از آب شرب براى مصارف غير
خيابان سرخس 17 پيمانكار براى تعويض لوله اصلى آب، زمين را كنده و پس ازپر كردن محل 
براى نشســت خاك به جاى آب غير شرب متأسفانه ازآب شرب لوله كشى استفاده شده، اگر 

قبول ندارند فيلم موجود هست.
915...2378

 جهت اطلاع كلانترى گلشهر
سارقان معتاد در گلشهر امنيت و آسايش مردم را سلب كرده اند، خواهشمند است به داد مردم 

شهيد پرور و زحمتكش و هميشه در صحنه منطقه برسيد.
915....7297

 يك تشكر
از پيگيرى روزنامه قدس و مدير كل صدا و ســيماى خراســان رضوى كه دستور رفع مشكل 

فرستنده راديويى در شهرستان خواف را داده اند، تشكر مى كنيم. 4223...915

 درخواست نصب پل هوايى
بعد از كلانترى طبرسى شمالى باوجود تردد 
خودروهاى ســنگين و پيچ هاى نسبتاً تند 
يك پل هوايى ندارد؛ خطرناك است يك پل 

هوايى لطفاً نصب كنيد.
903...8469

 مسئولان پاسخى براى گرانى ها دارند؟
گوشــت 72 هزار و مرغ 14 هزار واقعاً مردم چى بخورن؟ مسئولان چكار مى كنند؟ چرا هيچ 
كس نيست جواب بدهد به مردم؟ چرا يكى نيست پاسخگو باشه، مسئولان اصلاً به آن دنيا و 

خدا باور ندارند!
935...1295

بعد از كلانترى طبرسى شمالى باوجود تردد 
خودروهاى ســنگين و پيچ هاى نسبتاً تند 
يك پل هوايى ندارد؛ خطرناك است يك پل 

محبوبه على پور  طى روزهاى گذشــته 
شــاهد بررســى لايحه واگــذارى بناهاى 
تاريخى به شــهردارى ها در كميسيون امور 
داخلى و شــوراهاى مجلس شوراى اسلامى 
بوده ايم چنانكه قراراســت ايــن لايحه در 
روزهــاى آينــده در كميســيون فرهنگى 
به عنوان كميســيون اصلى مــورد بحث و 
گفت وگو قرار بگيرد. اين درحالى اســت كه 
مقوله ياد شــده به دليل چالش ها و تفاوت 
ديدگاه هــا ميان فعالان ميــراث فرهنگى و 
شــهردارى ها نياز بــه تحليل هاى جدى تر 
دارد. ازهمين رو به گفت وگو با دكتر عمران 
گاراژيان، باستان شناس نشستيم و نظر وى 

را در اين باره جويا شديم.

 شما كليت لايحه پيشنهادى را چگونه 
ارزيابى مى كنيد؟ 

-بنابر نگاه اجمالى ومقدماتى وازمنظر يك 
باستان شناس نه به عنوان كارشناس حوزه 
توســعه معتقدم از آنجا كه لايحه يادشده 
از سوى وزارت كشــور تهيه شده، طبيعى 
اســت كه مســائل و چالش هاى مربوط به 
شــهردارى ها را مد نظر قــرار دهد. به نظر 
چنين هم هســت يعنى خواست ها و منافع 
شهردارى ها و وزارت كشور بيش از ديدگاه 
فرهنگى ميراث فرهنگــى در لايحه لحاظ 

شده است. 
البته انتظار مى رفت كه پيش از ارائه لايحه 
در دســتگاه ها و مجموعه هاى پژوهشــى 
پژوهش هاى مجلس شوراى  مركز  همانند 
اســلامى و پژوهشــگاه ميــراث فرهنگى 
مورد بررســى قرار گيرد. براساس آنچه در 
رســانه ها و از طريق مصاحبه ها مى دانيم 
لايحه بخشــى نگرانه اســت. ازهمين رو 
نگرانى هايــى كه از ســوى فعــالان حوزه 
ميــراث فرهنگى در ايــن خصوص مطرح 

مى شود، به جاست.

 به نظر شما ميراث فرهنگى چه ملاحظاتى 
دارد كه در لايحه لحاظ نشده است؟ 

 مهم ترين ملاحظه در مورد ميراث فرهنگى 
كــه در لايحــه به طــور دقيق مشــاهده 
نمى شــود، انســجام تاريخــى- فرهنگى و 
بافتى ميراث فرهنگى اســت، چراكه ميراث 
تاريخى  فرهنگى شــامل تمامى مواريــث 
بافت هاى شــهرى  همانند  جامعه  وهويتى 
ومحوطه، غار وتپه، روســتا، كوچ نشــينى، 
حتى چشــم اندازهاى فرهنگــى و طبيعى 
است. در اين لايحه به نظر مى رسد انسجام 
و كليت ميراث فرهنگى از نظر دور داشــته 
شده است. به اين ترتيب تنها بخشى كه به 
كاربرى ها درمناطق شهرى مربوط مى شود 
ودرواقع ارزشمند ترين قسمت وبه قولى گل 
سرســبد مجموعه ميراث فرهنگى است را 
به شهردارى ها واگذار خواهند كرد. ناگفته 
نماند كه ريشــه اين غفلت هــا و چالش ها 
به حوزه ميــراث فرهنگى در اواخر مجلس 
ششم و با تلفيق سازمان ميراث فرهنگى با 
گردشــگرى رقم خورد. در لايحه مزبور هم 
ميراث فرهنگى كه بيشــتر وجه فرهنگى و 
تاريخى دارد با گردشــگرى بدون فرهنگ 
ســازى تلفيق شــد. گويا ذهنيتى توسعه 
گرايانه ميراث فرهنگى را مســئله اى فرعى 
ارزيابــى مى كنــد و بــه طــور تاريخى در 
اواخر دوره نمايندگى پيشــنهاداتى مشابه 
در دوره هاى پيشــين مجالس طرح شــده، 
مجلــس ششــم را به خاطر داريــد. لايحه 
تلفيق ميــراث فرهنگى و گردشــگرى كه 
در نهايــت شــيرازه ميــراث فرهنگى را از 
هم گســيخت در ماه هاى پايانى آن مجلس 
تصويب شــد. البته بنابر تجربيات چندين 
دهه گذشــته كه حتى بــه پيش از انقلاب 
اسلامى مى رســد، ميراث فرهنگى همواره 
در جامعه ما قضيه اى فرهنگى تلقى نشــده 
و يك معضل فرهنگى در مقابل توســعه به 
شــمار مى آيد. اين برداشت سنت گرايانه از 
ميراث فرهنگى در بين بخش هاى توسعه اى 
همچنيــن در درون ميــراث فرهنگى اين 
مجموعه را به انزوا كشيده است. به هرحال 

جامعه مــا درحوزه ميــراث فرهنگى زخم 
خــورده چند مســئله ديرپاســت. آنچه به 
عنوان حفارى هاى غير مجاز رواج فراگيرى 
دارد، نمود عينى يكى از اين معضلات است. 
كشاكش بين شهردارى ها و ميراث فرهنگى 
نيز يكى از اين معضلات بنيادى اســت. در 
اصل همه بخش هاى توسعه اى به شكلى با 
ميراث فرهنگى در حال كشــاكش هستند. 
گويا درك متقابلــى بين ميراث فرهنگى و 

بخش هاى توسعه اى شكل نگرفته است. 

 بــه نظرتان علــل و زوايايى كه اين 
اصطكاك وتقابل بين شهردارى وميراث 

فرهنگى را تشديد مى كند، چيست؟
به طور كلى درجامعه ما ميراث فرهنگى به 
مثابه «ميراث» بيــش از «فرهنگى» توجه 
مى شود. به اين ترتيب اغلب افرادى كه در 
حوزه تخصصى وسياســت گــذارى ميراث 
فرهنگــى نقش آفرين هســتند، ديدگاهى 
وتاريخى دارند. همچنين  گذشــته گرايانه 
بنابر تجربه ها دريافتــه ام كه بازخوانى آنان 
ازهويت نيز پديده اى ايستا است. اثر تاريخى 
و بافــت تاريخى فرهنگى جزئى از فضاهاى 
معاصر شــهرى اســت. تعريف كارآيى هاى 
جديد براى آن كه در لايحه هم پيش بينى 
شده بين رشــته اى باستان شناسى شهرى 
اســت. متخصصانى با رويكردهاى شــهرى 
و ميــراث فرهنگــى تــوأم مى خواهد كه 
البته در ايران چنيــن متخصصانى آموزش 
داده نمى شوند. در ســال هاى اخير گروه ها 
مشــاوران و افرادى با ديــدگاه مرمت ابنيه 
وارد اين گســترة كارى شده اند، ولى از ياد 

نبريم اين مســئله اى شــهرى و مهندسى 
به همــان اندازه اى اســت كه مســئله اى 
اجتماعــى و تاريخــى و ميراث و باســتان 
شــناختى است. نتيجه در هر صورت همان 
مى شــود كه تا به حال شــده است. بخشى 
نگرى و گروه تخصصى و حرفه اى نگرى به 
جاى چند جانبه و بين رشــته اى نگرى! به 
اتفاقى كه درحوزه ميراث فرهنگى  هرروى 
در جامعه ما محقق نشــد و مى توانســت با 
تكيه بر گردشــگرى اتفاق بيفتد و به انجام 
نرسيد، فرامنطقه اى وفرانسلى كردن مقوله 
ميراث فرهنگى با گردشــگرى بود. در واقع 
از بهترين شــيوه هاى حفاظــت وصيانت از 
مواريث تاريخى و فرهنگى بين نسلى كردن 
و فرامنطقه اى كردن آن اســت. به روز ترين 
شــيوه هاى حفاظــت، تبديل نمــودن آثار 
به ســرمايه هاى اجتماعى است حال آنكه 
هم در لايحه و هــم در رويكردهاى ميراث 
فرهنگــى دقيقاً مســير معكــوس پيموده 
مى شود. همچنين در مقابل نيز شه.ردارى ها 
بانگاهى توسعه گرايانه به ميراث فرهنگى و 
جلوه هاى آن توجه دارنــد. از همين رو بنا 
بر تجربيات پيشين شهردارى ها مرجع قابل 
اعتمادى بــراى صيانت از بناها و بافت هاى 
تاريخى محسوب نمى شــوند. وزارت كشور 
و ميراث فرهنگى مى توانســتند طى تعامل 
بايكديگر اين لايحه را به ســوى رويكردى 
فرهنگى به روز شونده پيش ببرند تا آنكه به 
عرصه اى براى كشاكش بين طرفين تبديل 
شود. به اين ترتيب امروزه در مقياسى كلان 
براى اين مقولــه بايد فكرى نو و طرحى نو 

درانداخت.

 به نظر شــما ما مى توانيم با توجه به 
تجربيات جوامع ديگر همانند فرانسه و 
ايتاليا براى صيانت از بافت تاريخى خود 

برنامه و راهكارى را پيش بگيريم ؟
ما از الگوهاى ســاير جوامع به طور چشــم 
بســته و عين به عين نمى توانيم اســتفاده 

كنيم و انتظار موفقيت داشته باشيم. 
از لحاظ كليت فرهنگى شــرايط و پيشينه 
متفاوتى را داريم. همچنين زيرساخت هايى 
بــراى ارج نهادن به امور فرهنگى در جامعه 
ما چنين نيست. در واقع با نگاهى عميق تر 
به چالش هاى ميراث فرهنگى و شهردارى ها 
بايــد توجه داشــت اين امور تنها مســئله 
ابتدايى و ساده توسعه اى به شمار نمى رود، 
بلكه قضيــه اى بنيــادى فرهنگى اســت. 
همچنين امروزه فرايند توســعه در جوامع 
در حال توسعه به سوى نابودى پيشينه هاى 
فرهنگى پيش مى رود. به اين ترتيب اگر ما 
نيز همســو با وزارت كشور و تصويب لايحه 
واگذارى بناهــاى تاريخى پيش برويم و به 
زواياى توســعه اى توجه كنيم؛ نادانسته به 
خود جامعه و پيشــينه فرهنگى مان لطمه 
زده ايم؛ زيــرا بدون آنكه خلأهــاى قانونى 
را در حوزه وظايف شــهردارى و ســازمان 
ســازيم،  برطرف  فرهنگى  ميــراث  متولى 
يك بخش توسعه اى را تقويت كرده ايم. در 
همين زمينه بايد اشــاره كنم كه مهم ترين 
قانون مرتبــط با ميــراث فرهنگى «قانون 
عتيقــات» مى باشــد كه صدور بخشــنامه 
اجرايى آن در ســال 1311 بــوده و هنوز 
بخش هاى عمده اى براســاس همين قانون 
كار مى كنند. ضرورت امــروز جامعه به روز 
كردن قوانين در زمينــه ميراث فرهنگى و 
سپس  شهردارى هاســت.  فرهنگى  وظايف 
مى توان به موضوعــى مانند آنچه در لايحه 

پرداخته شده رسيد. 
به هــرروى تصويب لايحه مزبــور را بدون 
بررســى هاى كاربــردى و مؤثر شــكلى از 
خود زنــى فرهنگى اســت. چراكه پيش از 
اين ما بــا نگاه اقتصادى بــه تلفيق ميراث 
فرهنگــى و گردشــگرى پرداختيم و حال 
بارديگــر با همان نگرش هــاى اقتصادى به 
به شــهردارى ها؛  تاريخى  بناهاى  واگذارى 
بر تقويت چالش هــاى موجود تأكيد داريم. 
در واقع دراين شــرايط، ميراث فرهنگى ما 
گويا بيمارى اســت كه در شرايط وخيمى 
قرار گرفته و نيازمند مراقبت ويژه مى باشد، 

راهكار ما گرفتن خون از بيمار باشد! 
 

در گفت وگوى قدس با يك باستان شناس به بهانه ارايه يك لايحه عنوان شد

شهردارى ها مرجع قابل اعتمادى براى صيانت از بناهاى تاريخى نيستند

  به نظر شما اگر لايحه واگذارى بناهاى تاريخى به شهردارى ها تصويب شود 
چه عواقبى خواهد داشت؟

 به هرروى بنابر سياست هاى پيشين زمانى ما گذشته خود را 
قطعه قطعه كرده ايم وآن بخش ها را در مقابل هم قرارداده ايم، 
اما درحال حاضــر با لايحه يادشــده، بخش هايى از ميراث 
فرهنگــى را به طور جزيره جزيره جدا مى كنيم. حال آن كه 
مجموعه ميراث فرهنگى عناصرى مجزا با عنوان ميراث شهرى 
و يا غير شهرى ندارد. اين در شرايطى است كه با نگاه حاكم 
بر لايحه مزبور، براى نمونه بنايى قاجارى در شهر مشهد وجود 

دارد كه با ديگر بناهايى كه درخارج از محدوده اين شهراســت ارتباط دارد. براساس لايحه 
واگذارى بناهاى تاريخى به شهردارى ما همين بخش موجود در شهر مشهد را مثله كرده 
و جدا مى كنيم و تملك آن را به شهردارى مى بخشيم. به اين ترتيب ساير بناها را كه جزو 
همين مجموعه و سيستم است را بى هيچ برنامه خاصى رها مى كنيم. اين درحالى است كه 

مقوله ميراث فرهنگى كليتى واحد است كه بنابر لايحه مزبور نبايد تكه تكه شود.
بنابراين براى اثربخشى طرح هاى حوزه ميراث فرهنگى از مركز پژوهش هاى مجلس شوراى 
اسلامى مى خواهيم كه آمايشى از وضعيت مواريث فرهنگى كل كشور انجام دهند؛ چراكه 
بنابر قانون تشكيل ميراث فرهنگى در قالب نقشه باستان شناسى به آن تأكيد شده است. اين 
در حالى است كه باگذشت چندين دهه از اين مصوبه ما هنوز نقشه جامعى نداريم و همچنان 
بخشى نگرانه سياست گذارى مى كنيم. درحالى كه براى برنامه ريزى ها بايد از حداقل اطلاعات 

و پايگاه داده ها برخوردار باشيم. 

مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شــماره 

300072305 پيامك كنيد.

روز بازار ��ھد

واحدنوع كالا
متوسط قيمت 
در سطح شهر

(تومان)

7,500

4,200

6,900

4,800

4,800

كيلوگرم

بسته

بسته

850 گرمى

پاكت

تخم مرغ

كره 100 گرمى (پگاه)

پنير 400 گرمى (پگاه)

ماست 2/3٪ (پگاه)

شير 2/3٪ (پگاه)
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انتظار براى معرفى استاندار جديد 45 روزه شد

آقاى وزير! خراسان رضوى استان تازه تأسيس نيست
على محمدزاده روز شــمارانتخاب استاندار 
جديد خراسان رضوى در حال ركورد زدن است و 
به نظر مى رسد وزارت كشور جايگاه اين استان را 
فراموش كرده است. قبل از آنكه به تحليل موضوع 
بپردازيــم به اين نكته كليدى اشــاره مى كنيم 
كه اينكه وزارت كشــور خواسته با تأمل و دقت 
بيشتر فردى را به عنوان استاندار خراسان رضوى 
انتخاب كند قابل تقدير اســت، ولى آنچه مورد 
نقد مى باشــد انتخاب زمان نادرست براى انجام 
يك كار منطقى و درست است. براى درك بهتر 
اين موضوع بايد به چندماه قبل برگرديم همان 
زمان كه تصميم بر كناره گيرى بازنشستگان از 
مناصب دولتى قطعى شد و با تغييرات و تفاسير 
بعدى مشــمولان اين قانون مشخص شدند. لذا 
مى توان با اطمينان گفت وزير كشور و معاونانش 
از همان روز مى دانستند كدام يك از استانداران 
قادر به ادامه كار نيستند، چراكه اگر اين فرض را 
بگيريم كه نمى دانستند عليرضا رشيديان استاندار 
خراسان رضوى هم مشمول اين قانون مى شود 
موضوع غيرقابل باورتر والبته تأسف بار تر مى شود 
كه ما ترجيح مى دهيم همان شكل اول را بپذيريم 
كه دوستان در وزارت كشور مى دانستند استاندار 
خراسان رضوى بايد برود. لذا با قبول اين فرضيه 
اين سؤال مطرح مى شود كه چرا در فاصله ابلاغ 
اين قانون تا آخرين روز فرصت در نظرگرفته شده 
براى اشتغال استاندار خراسان رضوى وزارت كشور 
افراد جايگزين او را شناسايى نكرده و به اصطلاح 
پروسه انتخاب را آغاز نكرد تا همزمان يا به فاصله 
چند روزاز خداحافظى رشيديان استاندار بعدى 
را معرفى كند. اينكه انتخاب اســتاندار خراسان 
رضوى بى ترديد يكى ازسخت ترين انتخاب هاى 
وزارت كشور محسوب مى شود مورد قبول است، 
اما وزير كشور و معاونانش مى توانستند در فاصله 
چند هفته مورد اشــاره رايزنى ها و بررسى هاى 
لازم را بــراى فرد منتخب انجــام دهند، ولى تا 
زمان خداحافظى عليرضا رشيديان خبرى موثق 
از كانديداهاى جدى استاندارى خراسان رضوى 
منتشر نشد و گويا اقدام قابل توجهى در اين مدت 
صــورت نگرفت. بخش بعدى ماجرا كه وضعيت 
مشــابهى دارد از آخرين روزهــاى آبان ماه آغاز 
شــده است يعنى از زمانى كه رشيديان رسماً از 
استاندارى خراسان رضوى خداحافظى كرد و حالا 

45 روز از آن زمان مى گذرد.
موضوع ديگرى كه پس لرزه اين ماجرا محسوب 
مى شود خالى بودن پست 3 معاونت استاندارى 
خراسان رضوى در نزديك به 2 ماه گذشته است 
كه به علت مشــخص نبودن اســتاندار انتخاب 
معاونــان او نيز همچنان در بلاتكليفى به ســر 

مى برد. حال اگر بخواهيم اندكى 
واقــع بينانه به موضوع نگاه كنيم 
بايد به شــخص وزير كشور انتقاد 
داشته باشيم كه گويا وى جايگاه 
خراسان رضوى را فراموش كرده 
است؛ اينكه تمام مديران كشورى 
در ســطوح مختلف مشهد را به 
عنــوان پايتخت معنــوى ايران 
مى شناسند و در هنگام سخنرانى 
شــان موقعيت ويژه اى براى اين 
شهر واســتان ترسيم مى كنند بر 
هيچ كس پوشيده نيست، اما چرا 
در مرحله عمل شان اين پايتخت 

فرهنگى حفظ نمى شود.
گويا آقــاى وزير فراموش كرده اند 
كه استانى كه استاندار و 3 معاون 
استاندار نداشــته باشد در عمل 

همچون استانى تازه تأسيس مى ماند كه قرار است 
در آينده شــكل بگيرد و بعد تصميم گيرى هاى 
لازم صــورت بگيرد حال آنكه خراســان رضوى 
با توجــه به همان ميزبان بودن پايتخت معنوى 
ايران مســائلى دارد كه حل وفصل آن حضورى 
تمام وقت از ســوى همه متوليان را مى طلبد. با 
اين وصف به هر دليلى اگر بپذيريم وزارت كشور 
قبل از خداحافظى رشــيديان اهتمامى جدى 
بــراى انتخاب جايگزين وى نداشــته بى ترديد 
اگروزير محترم كشور همان 45 روز پيش خود 
و ديگرمديرانش را مقيد مى كرد روزى دو ساعت 
براى انتخاب اســتاندار خراســان رضوى وقت 

بگذارند بى شك در همان 
هفته اول فــرد مورد نظر 
انتخاب مى شــد و به 45 
روز بلاتكليفى نمى رسيد. 
البته ما نيز به حواشى پيدا 
و پنهان انتخاب استانداران 
و به طور خاص اســتاندار 
واقفيم  رضوى  خراســان 
با  رايزنى  بى شــك  كــه 
گروه ها و افــراد تأثيرگذار 
در هراستانى براى انتخاب 
اســتاندارى كــه بتواند با 
تعامل داشــته  همــگان 
باشد تا در هنگام فعاليت 
با كمترين چالشى روبه رو 
شود اندكى پروسه انتخاب 
را طولانــى مى كند؛ ولى 
نه آنكه به مرز چند ماه برسد. خلاصه اينكه، به 
نظر مى رسد شأن خراسان رضوى در اين موضوع 
حفظ نشده و نبود استاندار در برهه اى حساس كه 
گزارشات و دفاعيات استانداران مى تواند در ميزان 
اعتبارات استان ها تأثير داشته باشد، عواقبى دارد 
كه برخى از آن ها قابل جبران نخواهد بود. ازسوى 
ديگر حتى در امور جارى نيز همچنان كه همه 
مديران و شخص وزير كشور مى دانند سرپرستان 
در دوره مديريتــى موقت خود از هر تغيير رويه 
يا تصميم ســازى جديدى پرهيز دارند چراكه 2 
حالت متصور است، يا اينكه مدير بعدى با اقدام 
انجام شده موافق است يا مخالف؛ كه اگر موافق 

بوده و ادامه دهد موفقيتش به حساب وى خواهد 
بود و مديرى كه به عنوان سرپرســت كار را آغاز 
كرده فراموش مى شود همچنين اگر مدير بعدى 
مخالف باشــد به لحاظ درون ســازمانى به ضرر 
فرد سرپرست اســت؛ لذا سرپرستان براى آنكه 
از هر ضرر جايگاهى پيشــگيرى نمايند ترجيح 
مى دهند در دوران سرپرســتى به نوعى تصميم 
سازى نداشته باشــند ودر نتيجه مى توان گفت 
در 45 روز گذشته خراسان رضوى در سطح اول 
مديريتى استان به نوعى در تعطيلات بوده است 
چون هم با سرپرســت اداره مى شود وهم اينكه
 3 پست معاونت استاندارى هم بلاتصدى مى باشد 
البته بايد به اين تعداد فرماندار شهر مشهد را نيز 
اضافه كرد، چراكه او نيز به نوعى معاون استاندار 
محسوب مى شــود كه با توجه به همان جايگاه 
خاص شــهر مشــهد، نبود فرماندار آن هم به 
مدت نزديك به 2 ماه تأملى اساســى و دردناك 
مى خواهــد. كلام آخر اينكــه، همانگونه كه در 
مطلبى ديگر اشاره كرديم پروسه انتخاب رئيس 
جمهور كشوراز زمان بررسى صلاحيت نامزدها تا 
روز انتخابات كمتر از يك ماه زمان مى برد چگونه 
است انتخاب يك استاندار در مدت 3 ماه به نتيجه 

نمى رسد.

آب و �وا
 پيش بينى بارش برف و باران 

در خراسان رضوى از فردا
قدس: هواشناسى خراسان رضوى اعلام كرد: با خروج سامانه 
بارشى از استان طى 24 ساعت آينده شاهد كاهش ابرناكى و 
جوى نسبتاً پايدار در سطح استان خواهيم بود.طى اين مدت 
آســمان غالبا صاف تا قسمتى ابرى در برخى نواحى مه آلود 
خواهد بود. از فردا با ورود سامانه بارشى از نواحى جنوب غربى 
به استان، افزايش ابرناكى، وزش باد نسبتاً شديد و بارش باران 

و برف را در غالب نقاط استان خواهيم داشت.

��ر
مديركل ثبت احوال استان به قدس خبر داد

 ثبت 12 هزار و 389 واقعه ولادت
 در خراسان شمالى 

بجنورد- خبرنگار قدس: مديركل ثبت احوال خراســان 
شــمالى از ثبت 12 هزار و 389 واقعه ولادت طى 9 ماهه سال 
جارى در استان خبر داد. على زاهدى نيا در گفت و گو با خبرنگار 
ما افزود: با توجه به آدرس محل ســكونت اعلام شده در هنگام 
ثبت ســند، تعداد9 هزار و593 واقعه به مناطق شهرى و تعداد 
2 هزار و 796 واقعه به مناطق روستايى بوده اند. وى ادامه داد:از 
تعداد ولادت ثبت شده 6 هزار و  382پسر و 6 هزار و هفت دختر 
هستند. اين مقام مسئول گفت: با توجه به آمار تفكيكى مواليد 
ثبت شده بر حسب جنس، نسبت جنسى در استان طى 9 ماهه 
ســال 106 است و اين رقم بدان معناست كه به ازاى هر 100 
ولادت دختر 106 ولادت پسر در استان خراسان شمالى به ثبت 
رسيده است. زاهدى نيا نرخ خام ثبت ولادت در استان را 17,6 
در هزار عنوان كرد و افزود: اين بدان معناســت كه طى 9 ماهه 
سال جارى به ازاى هر 1000 نفر جمعيت استان به طور تقريبى 
18 واقعه ولادت در ادارات ثبت احوال تابعه به ثبت رسيده است.

12 روز پس از دستور استاندار خراسان شمالى
 روستاى «پركار» فاروج برق رسانى شد

فاروج- خبرنگار قدس: طرح برق رســانى به روستاى 11 
خانوارى پركار از توابع شهرســتان فاروج با دســتور اســتاندار 

خراسان شمالى در كمتر از دو هفته اجرا و بهره بردارى شد.
27 آذرماه بود كه محمدعلى شــجاعى پس از باخبر شــدن از 
مهم تريــن دغدغه اهالى روســتاى پركار از توابــع فاروج كه 
بهره مندى از نعمت برق بود، ابتدا در نشست فرمانداران و سپس 
در شوراى ادارى استان دستور داد طرح برق رسانى به اين روستا 

طى حداكثر 2 هفته به سرانجام برسد.
اين دستور به همت مديران اجرايى استان و شهرستان، جنبه 
اجرايى به خود گرفت و در دوازدهمين شــب ســپرى شده از 
دستور اكيد اســتاندار، 11 خانوار اين روستاى كوهستانى زيبا 
در 25 كيلومترى جنوب فاروج، روشنايى خانه هاى كوچك اما 

باصفاى خود را با جريان برق سراسرى تأمين كردند.
روز دوشنبه در بازديد بهمن شيردل مديركل حوزه استاندار از 
اين آبادى گفته شد، با اجراى اين طرح كه حدود 3 ميليارد ريال 
براى آن هزينه شده، اكنون تمام روستاهاى بالاى 10 خانوار اين 

شهرستان به شبكه سراسرى برق متصل شده اند.

 تايباد، ميزبان درناهاى مهاجر شد
ايرنا: رئيس اداره حفاظت محيط زيست تايباد گفت: نخستين 
گروه پرندگان مهاجر درناى خاكســترى وارد اين شهرســتان 
شدند. على قيصرى افزود: دشت هاى كاريز تايباد يكى از بهترين 
زيســتگاه هاى پرندگان بويژه شــكارى و تنها زيستگاه درناى 
خاكسترى در شرق كشور است به طورى كه همه ساله در اين 

ايام افزون بر هزار قطعه درنا به اين خطه مهاجرت مى كنند.
وى ادامه داد: اين منطقه در خراســان رضوى و حاشيه هريرود 
بهترين منطقه براى زمســتان گذرانى درناى خاكسترى است 
كه همه ســاله با شروع فصل سرما از سيبرى به منطقه تايباد 
مهاجرت كرده و تا پايان فروردين ماه ميهمان دشــت هاى اين 
شهرستان مرزى هســتند. رئيس اداره حفاظت محيط زيست 
تايباد همچنين به قانون جديد شكار و صيد اشاره و بيان كرد: بر 
اين اساس مجازات تخلفات شكار و صيد پنج تا 16برابر افزايش 
يافته به طورى كه شــكار هر قطعه درناى خاكسترى حداقل 
20ميليون ريال جريمه نقدى و بنا به تشخيص قاضى 6 ماه تا 

سه سال حبس در پى دارد.

معاون هماهنگى امور اقتصادى استاندارخواستار شد
 راه اندازى مركز جامع اهداى خون 

در خراسان شمالى 
بجنورد- خبرنگار قدس: معاون هماهنگى امور اقتصادى و 
توسعه منابع استاندار خراسان شمالى گفت:ضرورت احداث 
مركز جامع اهداى خون در اســتان بيش از پيش احســاس 
مى شود كه اميدواريم سازمان انتقال خون كشور اين موضوع 
را مورد توجه قرار دهد.  مجيد پورعيســى در آيين تكريم و 
معارفه مديركل انتقال خون استان اظهار داشت: استاندارى 
همكارى خود را در اختصاص زمين براى ساخت مركز جامع 
اهداى خون اعلام مى كند و برنامه ريزى در اين زمينه بايد با 
شــهردارى، راه و شهرسازى و منابع طبيعى انجام و در قالب 
تفاهمنامه اجرايى شود. وى افزود: براى داشتن جامعه پويا بايد 
مديران شايسته انتخاب كنيم چون مديران توانمند مى توانند 

چالش هاى موجود در دستگاه ها را به فرصت ها تبديل كنند.
مشاور مديركل سازمان انتقال خون ايران هم در اين مراسم 
بيان كرد: سازمان انتقال خون جزو سازمان هاى برتر در كشور 
است و در حوزه پلاسما و اهداى داوطلبانه خون در دنيا نمونه 
و مرجع هستيم. فردين بلوچى تصريح كرد: با همت و تلاش 
مدير و همكاران خراســان شمالى، سازمان انتقال خون اين 
استان نسبت به گذشته رشد خوبى داشته و استاندارد سازى 

در فضاى فيزيكى آن بخوبى انجام گرفته است.
گفتنى اســت، در اين مراسم دكتر حســين زارع به عنوان 

مديركل جديد سازمان انتقال خون استان معرفى شد.

 678 سوداگر مرگ 
در فرودگاه ها زمينگير شدند

كاهانى مقدم: 678 قاچاقچى موادمخــدر تنها در آذرماه 
گذشته در فرودگاه هاى كشور دســتگير شدند كه فرودگاه 

مشهد از اين حيث مقام دوم را داشته است.
گزارش خبرنگار ما به نقل از رئيس پليس فرودگاه هاى كشور 
حاكى است: كشــفيات مواد مخدر در فرودگاه هاى كشور از 

ابتداى امسال افزايش 78 درصدى داشته است.
وى گفت: از مجموع 678 قاچاقچى دستگير شده در آذرماه 
55 نفر زن بوده اند و يك نفرشــان هم قاچاقچى اهل بوليوى 

است كه كوكائين به ايران آورده بود.
سردار حسن مهرى افزود: اين ميزان كشفيات موادمخدر در 
مقايسه با مدت مشــابه سال گذشته 7.5 برابر افزايش يافته 
است. پس از فرودگاه بين المللى امام خمينى(ره)، فرودگاه هاى 
مشــهد و اصفهان به ترتيب بيشترين كشــفيات را به خود 

اختصاص داده اند.

 دستگيرى سارقان حرفه اى 
موتورسيكلت 

نيشــابور- خبرنگار قدس: فرمانده انتظامى شهرستان 
نيشابور از شناسايى و دستگيرى اعضاى باند سارقان حرفه اى 

موتور سيكلت با 11 فقره سرقت در اين شهرستان خبر داد.
 سرهنگ حسين دهقانپور اظهاركرد: در پى گزارش چند فقره 
سرقت موتورسيكلت در شــهر دررود از توابع بخش زبرخان 
شهرستان نيشــابور، پيگيرى موضوع در دستور كار مأموران 

كلانترى 17 دررود قرار گرفت.
وى افزود: مأموران دايره تجسس كلانترى 17 با بررسى نحوه 
سرقت ها به يك سارق سابقه دار مظنون و پس از اطمينان از 
انجام سرقت ها توسط وى با هماهنگى مقام قضايى اين فرد را 

در يك اقدام ضربتى دستگير كردند.
وى خاطرنشان كرد:در بازرسى از مخفيگاه متهم تعداد زيادى 
لوازم اوراق شده سرقتى موتورسيكلت به همراه سه دستگاه 
موتورسيكلت سرقتى كه پلاك هاى آن ها مخدوش شده بود 

كشف شد.
 وى گفت: متهم در مواجهه با ادله و مستندات پليس به 11 
فقره سرقت با كمك و همدستى 3 نفر ديگر از دوستانش از 

شهرهاى نيشابور، دررود و مشهد اعتراف كرد.
سرهنگ دهقانپور يادآورشد: 3 همدست متهم نيز در عملياتى 
ضربتى دستگير شدند و متهمان دستگير شده پس از تشكيل 
پرونده مقدماتى به منظور سير مراحل قانونى به مراجع قضايى 

معرفى شدند.

 كشف شواهد عصر آهن در بيرجند 

قدس: بخشى از پلان درونى بناى اصلى «تخچرآباد» متعلق 
به اواخر عصر آهن و اوايل دوره هخامنشــى در فصل چهارم 

كاوش اين تپه تاريخى در بيرجند شناسايى شد.
سرپرست فصل چهارم كاوش تپه تخچرآباد بيرجند هدف از 
كاوش اين فصل را تكميل پلان بقاياى معمارى دوره اشكانى 
عنوان كرد. محســن دانا با اشاره به قرارگيرى اين مرحله از 
معمارى در بالاترين ســطح محوطه، يافتن در ورودى بناى 
اصلــى را دومين هدف از كاوش فصل چهــارم اعلام كرد و 
گفت: در پايان اين فصل از كاوش تپه تخچرآباد، پلان بقاياى 
معمارى مرحله اشكانى تقريباً كامل شد. وى افزود: اين بقايا 
ضخامت اندكى داشته و حداكثر ارتفاع ديوارها 50 سانتيمتر 

است. 
وى با بيان اين نكته كه شواهدى از تخريب و آوار اين بقاياى 
معمارى وجود ندارد، گفت: به نظر مى رسد معمارى اين دوره 
ارتفاعى بيش از اين نداشته است، همچنين كاركرد بقاياى 
معمارى دوره اشــكانى با شــواهد موجود به نظر مى رســد 
ماهيتى آيينى دارند. سرپرســت فصل چهــارم كاوش تپه 
تخچرآباد از شناسايى بخش اندكى از پلان درونى بناى اصلى 
تخچرآبــاد كه به اواخر عصر آهن و اوايل دوره هخامنشــى 
تاريخ گذارى مى شود، خبر داد. وى اظهار داشت: به جز پلان 
بناى اصلى كه دايره اى داراى 6 برج اســت، ديوارى دايره اى 
شــكل در داخل بنا نيز وجود دارد كه اين پلان نسبتاً نادر، 
آينده پژوهش و كاوش در اين محوطه را بسيار جذاب كرده 
اســت. دانا گفت: با وجــود كاوش 6 گمانه پيگردى كه حد 
فاصل بين برج هــاى بناى اصلى به منظــور يافتن ورودى 
بنا ايجاد شد، هيچ نشــانه اى از درگاه ورودى كشف نشد و 
احتمال دارد اين درگاه ورودى در فاصله اندك بين گمانه هاى 

حفرشده اين فصل تا برج ها و يا حتى درون برج ها باشد.
اين باستان شناس افزود: بدون ترديد كاوش فصل هاى آينده 
به اين پرســش مهم درباره مــكان و چگونگى ورودى بناى 

اصلى تخچرآباد پاسخ خواهد داد.

 كشف شواهد عصر آهن در بيرجند 
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مسئولان براى پروژه محور بجنورد-گلستان همت كنند

نياز 200 ميلياردى براى بستن پرونده جاده مرگ

خبر

و  راه ها  ثانى:  بجنورد- سمانه محمدزاده 
بزرگراه ها در يك كشور به منزله شاهرگ هاى 
حياتى آن كشور هســتند، وجود راه ها باعث 
پويايى و تحرك هر منطقه شده و اين تحرك 
به نوبه خود باعث توســعه و بهبود اقتصادى 
مى شود. راه سالم نيز از نعمت هاى مهمى است 
كه در تأمين امنيت مسافران و رانندگان تأثير 
بســزايى دارد و يكى از عوامل مهم در كنترل 
مــرگ و مير و تصادف در جاده ها محســوب 
مى شــود. موقعيت مهم مواصلاتى اســتان 
خراسان  شمالى سبب شده تا حجم بالايى از 
خودروهاى عمومى و بارى در منطقه بجنورد 
به جنگل گلستان تردد كنند، ولى اين جاده از 
لحاظ زيرساختى براى اين همه تردد نامناسب 
است و اين محور به علت كم عرض و دوطرفه 
بودن يكى از پرحادثه ترين جاده هاى كشور به 
شــمار مى رود و هرساله شاهد سوانح جاد ه اى 
فراوان منجر به فوت در اين مســير هستيم. 
عمليات اجرايى طرح چهارخطه شدن مسير 
بجنورد- جنگل گلســتان از مصوبات موسوم 
به طــرح مهرماندگار دولت دهــم بود كه از 
سال 89 عمليات اجرايى آن آغاز شد، ولى به 
علت عدم تأمين اعتبار اين پروژه نيز همانند 
بسيارى از پروژه ها با كمبود اعتبار مواجه است. 
عليرضا حســين زاده رئيس پليس راه استان 
خراسان شمالى پيش از اين با ارائه آمار تلفات 
تصادفات محور بجنورد به جنگل گلستان گفته 
بود از ابتداى ســال جارى تا پايــان آبان ماه، 
38 درصد فوت شــدگان تصادفات محورهاى 

خراسان شمالى در محور موسوم به جاده مرگ 
رخ داده است به طورى كه 52 نفر در اين محور 

در سال جارى جان خود را از دست داده اند.
رضا رجب زاده معاون هماهنگى امور عمرانى 
اســتاندار خراسان شــمالى ديروز در حاشيه 
بازديــد از محور بجنورد به جنگل گلســتان 
بــا حضور معــاون وزير راه و شهرســازى، از 
پيش بينــى 50 ميليارد تومــان اعتبار براى 
اين محور در لايحه بودجه سال 98 خبر داد. 
وى اظهار داشــت: براى اتمام پروژه چهاربانده 
كردن محور بجنورد به جنگل گلستان 200 
ميليارد تومان ديگر نياز است و بايد طى سنوات 
مختلف محقق شــود كه اميدواريم اين كار با 

سرعت بيشترى انجام شود.
رجــب زاده افــزود: پروژه محــور بجنورد به 
جنگل استان يكى از موضوعات مهم رسانه ها 
و از موارد مورد پيگير نمايندگان مجلس است 
كه طول اين محور 143 كيلومتر بوده كه 60 

كيلومتر آن به افتتاح رسيده، 7 كيلومتر هم 
اخيراً افتتاح شــده و مابقــى نيز در مقاطعى 
ديگر انجام خواهد شد. عليرضا مصطفى زاده، 
مديركل راه و شهرسازى خراسان شمالى نيز 
در اين بازديد ضمن تشكر از حضور معاون وزير 
و مديرعامل شركت ساخت و توسعه زيربناهاى 
حمل و نقل كشور در استان از محور بجنورد به 
جنگل گلستان به عنوان اصلى ترين و مهم ترين 
محور در اســتان خراسان شــمالى ياد كرد و 
گفت: با تزريق منابع اعتبارى بيشــتر بتوانيم 
ادامه اين محور را تكميل كنيم و مردم از نعمت 
يك راه مناسب برخوردار شوند و شاهد كاهش 
تلفات جــاده اى در اين محور باشــيم. دكتر 
خادمي معاون وزير راه وشهرسازي و مديرعامل 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاى حمل و نقل 
كشور نيز در خصوص بازديد از راه هاى استان 
گفت: با توجه به اينكه بيشــتر تصادفات در 
محوربجنورد- جنگل گلســتان به صورت رخ 

به رخ صورت گرفته، هدف ما ابتدا چهارخطه 
كردن محور بجنورد به جنگل گلستان است و 
بعد از اتمام اين محور به دنبال افزايش ايمنى 
در ايــن محور نيز خواهيم بــود. وى به طول 
اين محور اشــاره كرد و افزود: كل مسير 143 
كيلومتر اســت كه از اين مقدار 71 كيلومتر 
به صورت مقطعى زيربار ترافيك رفته است و 
هدف از اين بازديد به منظور سرعت بخشيدن 
به تكميل 72 كيلومتر باقيمانده از اين محور 
در استان خراسان شمالى است. خادمى اظهار 
داشت: چهارخطه كردن اين مسير، بر اساس 
برنامه ريزى ها تا سه سال آينده به بهره بردارى 
مى رســد. معاون وزير راه وشهرسازي با اشاره 
به اينكه در چند ســال گذشته، 80 درصد از 
اعتبارات اين مسير در حوزه خراسان شمالى 
هزينه شده اســت، تصريح كرد: در سه سال 
گذشته 2 هزار و 560 ميليارد ريال براى محور 
مزبور كه شــامل چند استان است اختصاص 
يافتــه كه بيش از يك هــزار و 800 ميليارد 
ريــال تخصيص يافته و از اين رقم، 80 درصد 
در خراسان شمالى هزينه شده است. خادمى 
خاطرنشان كرد: براى بهره بردارى از اين پروژه 
200 ميليارد تومان اعتبار نياز اســت كه 80 
ميليارد تومان آن بدهى به پيمانكاران اســت.  
وى همچنين از معاون هماهنگى امور عمرانى 
استاندار خراسان شمالى خواست تا از اعتبارات 
استانى و متوازن استان نيز براى نصب تابلو و 
علايم و تملك اراضى حاشيه اين محور كمك 

كند.

نيشــابور- خبرنگار قدس: اجراى «طــرح TOD» و 
بهره  بردارى از هفت پروژه در راه آهن نيشــابور طى مراسمى 
با حضورمعاون وزير، مديرعامــل راه آهن، مديركل راه آهن 
خراسان رضوى،مسئولان شهرى و نماينده مردم نيشابور در 
مجلس شــوراى اسلامى آغاز شد. مديرعامل راه آهن در اين 
مراسم گفت: زمان آغاز اين طرح بستگى به ميزان استقبال 
بخش خصوصى و ســرمايه گذاران از آن دارد و بر اساس آن، 
اين ايســتگاه در بخش هاى مختلف خدمــات ارائه خواهد 
داد. ســعيد محمدزاده افزود: تاكنون در حوزه تنُ كيلومتر 
نســبت به سال گذشته نزديك به 18 درصد رشد داشته ايم 
و اميدواريم تا پايان امســال بتوانيم به عدد 35 ميليارد تن 
كيلومتر دست يابيم. مديرعامل راه آهن خاطرنشان كرد: حمل 
بار كشــور در سال 84 به ميزان 19.5 ميليارد تنُ بوده و در 

سال 92، به عدد 22.5 ميليارد تنُ كيلومتر رسيده بود.
وى يادآور شد: راه آهن در 4 سال گذشته از عدد 22.5 ميليارد 
تنُ كيلومتر به 30.5 ميليارد تنُ كيلومتر دســت يافته و اگر 
بتوانيم به 35 ميليارد تنُ كيلومتر برسيم، رشد بى سابقه  و ركود 
حمل بار ريلى را خواهيم داشــت. محمد زاده از رشد بخش 
مسافرى در سال جارى خبر دارد و گفت: در مسيرهاى منتهى 
به مشــهد 17 درصد و در كل كشور 13 درصد رشد و ميزان 
تن كيلومتر كشور در سال گذشته 13.6 ميليارد تن كيلومتر 
(نفر كيلومتر) بوده و مى توان گفت امســال نســبت به سال 
گذشته رشد 10 درصدى خواهيم داشت. وى اظهاراميدوارى 
كرد، با توافقاتى كه با سازمان برنامه و بودجه و دولت داشته ايم 
بتوانيم با اســتفاده از ظرفيت تبصره 18 قانون برنامه بودجه، 
امكان ارائه تسهيلات خريد ناوگان بارى و مسافرى را به بخش 

خصوصى فراهم و اين بخش را توســعه دهيم. محمدزاده با 
تأكيد بر اينكه سرمايه گذارى در حوزه خريد ناوگان مسافرى، 
گران و قابل مقايســه با سرمايه گذارى جاده اى نيست، اضافه 
كرد: سرمايه گذارى در اين بخش بايد براى سرمايه گذار جذاب 
باشد و ايجاد انگيزه كند. مديرعامل شركت راه آهن عنوان كرد: 
اقدامات لازم از ســوى ايران براى پروژه راه آهن برقى  تهران- 
مشهد انجام شده و منتظر هستيم تا چينى ها تأمين مالى را 
آغاز كنند و دليل به طول انجاميدن اين پروژه مسائل بانكى 
ميان دو كشور است كه از طرف بخش هاى مختلف پيگيرى 
مى شود. مديرعامل راه آهن تصريح كرد:وضعيت راه آهن نيشابور 
مطلوب است وبابهره  بردارى و افتتاح 7 طرح و پروژه  عمرانى 
راه آهن نيشــابور با اعتبارى بالغ بر 90 ميليارد ريال همچنان 

مشغول ارتقاى ايستگاه هاى مسير تهران- مشهد هستيم.

آخرين خبر از پروژه برقى كردن راه آهن مشهد-تهران
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در 45 روز گذشته 
خراسان رضوى در سطح 

اول مديريتى استان 
به نوعى در تعطيلات 
بوده است چون هم با 

سرپرست اداره مى شود 
وهم اينكه 3 پست 

معاونت استاندارى 
هم بلاتصدى مى باشد 
البته بايد به اين تعداد 
فرماندار شهر مشهد را 

نيز اضافه كرد

بــرش

 راه هاى ارتباطى سرويس«قدس خراسان» با مخاطبان
شماره پيامك:   300072305

@quds 95  آى دى سروش 
ارسال مطلب و عكس از طريق سروش       09038343801

اصلى تخچرآباد پاسخ خواهد داد.
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